

CREATININE ENZYMATIC

Cat. No.	Pack Name	Packaging (Content)
BLT00065	CREA ENZ 204	R1: 3 x 50 ml, R2: 3 x 18 ml

EN



INTENDED USE

Diagnostic reagent for quantitative *in vitro* determination of Creatinine in human serum, plasma and urine.

CLINICAL SIGNIFICANCE

Creatinine is a waste product formed in muscle from the high energy storage compound, creatine phosphate. The amount of creatinine produced is fairly constant (unlike Urea) and is primarily a function of muscle mass. It is not greatly affected by diet, age, sex or exercise. Creatinine is removed from plasma by glomerular filtration and then excreted in urine without any appreciable resorption by the tubules. Creatinine is used to assess renal function, however, serum creatinine levels do not start to rise until renal function has decreased by at least 50%.

PRINCIPLE

In the first reaction, creatinase and sarcosine oxidase are used in the enzymatic hydrolysis of endogenous creatine to produce hydrogen peroxide, that is eliminated by catalase. Creatininase and 4-aminoantipyrine are added, and only the creatine generated from creatinine by creatinase is hydrolysed sequentially by creatinase and sarcosine oxidase to produce hydrogen peroxide. This newly formed hydrogen peroxide is measured in a coupled reaction catalysed by peroxidase, with N-ethyl-N-sulphopropyl-m-toluidine (ESPMT) as a chromogen.

The absorbance of the produced complex at 546 nm is proportional to the creatinine concentration in the sample.

REAGENT COMPOSITION

R1

MOPS pH 7.5	25 mmol/l
TOPS	0.5 mmol/l
Creatinase	10 kU/l
Sarcosine Oxidase	5 kU/l
Catalase	3 kU/l
EDTA	1 mmol/l

R2

MOPS pH 7.5	90 mmol/l
Creatininase	30 kU/l
Peroxidase	10 kU/l
Sodium azide	0.5 g/l

REACTION MIXTURE

MOPS pH 7.5	41 mmol/l
TOPS	0.37 mmol/l
Creatinase	7.4 kU/l
Sarcosine oxidase	3.7 kU/l
Catalase	2.2 kU/l
EDTA	0.7 mmol/l
Creatininase	7.4 kU/l
Peroxidase	2.5 kU/l

REAGENT PREPARATION

Reagents R1 and R2 are liquid, ready to use.

STABILITY AND STORAGE

The unopened reagents are stable till the expiry date stated on the bottle and kit label when stored at 2–8 °C.

After first opening, reagents are stable for 30 days at 2–8 °C if stored at appropriate conditions, closed carefully and without any contamination.

SPECIMEN COLLECTION & HANDLING

Use serum, plasma (heparin, EDTA), urine.

It is recommended to follow NCCLS procedures (or similar standardized conditions).

Stability

In serum / plasma:	7 days	at 4–25°C
	at least 3 months	at -20°C
In urine:	2 days	at 20–25°C
	6 days	at 4–8°C
	6 months	at -20°C

For the determination in urine use 24 hours specimen. It is important to exactly measure the volume of collected urine. Dilute urine samples in 1+19 ratio with distilled water and multiply results by 20. Discard contaminated specimens.

CALIBRATION

Calibration with calibrator Lyonom Calibrator is recommended.

QUALITY CONTROL

For quality control, it is recommended to use following materials:
Lyonom HUM N, Lyonom HUM P.

UNIT CONVERSION

mg/dl x 88.4 = µmol/l

EXPECTED VALUES

FS Creatinine (µmol/l)	
male	44–97
female	44–80
dU Creatinine (mmol/24 hrs)	5–18

It is recommended that each laboratory verify this range or derives reference interval for the population it serves.

PERFORMANCE DATA

Data contained within this section is representative of performance on ERBA XL systems. Data obtained in your laboratory may differ from these values.

Limit of quantification:

0.064 mg/dl

Linearity:

85.8 mg/dl

Measuring range:

0.064–85.8 mg/dl

Intra-assay (n=20)	Mean (mg/dl)	SD (mg/dl)	CV (%)
Sample 1	1.01	0.006	0.63
Sample 2	3.81	0.016	0.42

Inter-assay (n=20)	Mean (mg/dl)	SD (mg/dl)	CV (%)
Sample 1	1.02	0.013	1.26
Sample 2	3.76	0.065	1.72

COMPARISON

A comparison between XL-Systems CREA ENZ (y) and a commercially available test (x) using 50 samples gave following results:

N = 50

r = 0.999

y = 0.9595 x – 0.016 mg/dl

INTERFERENCES

Following substances do not interfere:

haemoglobin up to 12.5 g/l, bilirubin up to 40 mg/dl, triglycerides up to 850 mg/dl.

Interference by N-acetylcysteine (NAC), acetoaminophen and metamizole causes falsely low results. To carry out the test, blood withdrawal should be performed prior to administration of drugs.

N-acetyl-p-benzoquinone imine (metabolite of paracetamol) could generate erroneously low results in samples for patients that have taken toxic doses of paracetamol.

WARNING AND PRECAUTIONS

For *in vitro* diagnostic use. To be handled by entitled and professionally educated person.

Reagents are not classified as hazardous.

R2 contains < 0.1% sodium azide.

WASTE MANAGEMENT

Please refer to local legal requirements.

FIRST AID

In case of an accidental ingestion, wash up the mouth and drink about 0.5 l of water. On eye contact rinse the eye quickly and thoroughly with the jet of tap of water. Contaminated skin should be washed with warm water and soap. In all serious cases of health damage consult a physician.

WASTE DISPOSAL

All tested samples should be treated as potentially infectious and with an eventual rest of reagents should be disposed in accordance with the internal regulations for dangerous waste, in compliance with local and national regulations relating to the safe handling of dangerous materials.

Paper packing and others should be handed over for recycling or discarded as sorted waste (paper, glass, plastic).

PROCEDURE

Wavelength: 546 (530–560) nm

Cuvette: 1 cm

Temperature: 37°C

Serum/reaction mixture ratio

1/61

Reagents and sample volume can be modified, by respecting reagents/sample volume ratio.

Two-reagent method

	Reagent blank	Calibrator (Standard)	Sample
Reagent R1	0.90 ml	0.90 ml	0.90 ml
Sample	-	-	0.02 ml
Calibrator (Standard)	-	0.02 ml	-
Distilled water	0.02 ml	-	-

Mix and incubate 3–5 min. at 37 °C. Measure absorbance A1 of the sample (A_{sam}), calibrator (A_{cal}) and blank (A_{bl}). Then add:

Reagent R2	0.30 ml	0.30 ml	0.30 ml

Mix and incubate 5–10 min. at 37 °C. Measure absorbance A2 of the sample (A_{sam}), calibrator (A_{cal}) and blank (A_{bl}).

Calculate absorbance change $\Delta A = A_2 - A_1$ for sample, calibrator and blank.

CALCULATION

$$\text{Creatinine } (\mu\text{mol/l}) = \frac{\Delta A_{\text{sam}} - \Delta A_{\text{bl}}}{\Delta A_{\text{cal}} - \Delta A_{\text{bl}}} \times C_{\text{cal}}$$

C_{cal} = calibrator (standard) concentration

Applications for automatic analysers will be supplied on request.

Креатинин энзиматический Luquid (C)

Кат. №	Фасовка
BLT00065	R1: 3 x 50 мл, R2: 3 x 18 мл

RU

CE IVD

Применение

Набор реагентов предназначен только для *in vitro* диагностики креатинина в сыворотке, плазме и моче человека.

Клиническое значение

Креатинин – продукт обмена веществ, образующийся в мышцах из фосфата креатина. У здоровых людей концентрация креатинина в плазме крови практически постоянна и не зависит от потребления воды, физической нагрузки и скорости выделения мочи (в отличие от мочевины) и зависит только от мышечной массы. Уровень креатинина мало зависит от диеты, возраста, пола и физических нагрузок. Креатинин отделяется из плазмы через почки, главным образом, путем гломерулярной фильтрации. Креатинин является индикатором функции почек. Повышение уровня креатинина в сыворотке связано с различными почечными заболеваниями. На ранней стадии почечных заболеваний, тест на изменение уровня креатинина - чувствительный индекс нарушения фильтрационной функции почек. Увеличение концентрации креатинина в сыворотке, выше нормы начинается при снижении ренальной функции почек ниже, чем на 50%. Креатинурия появляется раньше клинических симптомов.

Принцип реакции

В первой реакции, креатиназа и сарказиноксидаза используются в энзиматическом гидролизе эндогенного креатина, окисляя его до перекиси водорода, которая разлагается катализой.

Далее, креатинин под действием креатининазы превращается в креатин, который под воздействием креатиназы расщепляется на сарказин и мочевину. Сарказин под действием сарказиноксидазы окисляется с образованием перекиси водорода. Образующаяся перекись водорода при катализе пероксидазой реагирует с ESPMT (N-этил-N-сульфопропил-м-толуидин) и 4-аминоантранином, образуя окрашенный хинонимин. Поглощение комплекса при 546 нм пропорционально концентрации креатинина в образце.

Состав реагентов

R1	25 ммоль/л MOPS (3-(N- морфолино) пропансульфоновая кислота) pH 7,5 TOPS Креатиназа Сарказиноксидаза Катализаза EDTA
R2	90 ммоль/л MOPS (3-(N- морфолино) пропансульфоновая кислота) pH 7,5 Креатининаза Пероксидаза Азид натрия

Состав реакционной смеси

	41 ммоль/л MOPS (3-(N- морфолино) пропансульфоновая кислота) pH 7,5 TOPS Креатиназа Сарказиноксидаза Катализаза EDTA Креатининаза Пероксидаза
	0,37 ммоль/л 7,4 кЕ/л 3,7 кЕ/л 2,2 кЕ/л 0,7 ммоль/л 7,4 кЕ/л 2,5 кЕ/л

Приготовление реагентов

Реагенты R1 и R2 жидкие, готовые к использованию.

Стабильность и хранение рабочих реагентов

Не вскрытые реагенты стабильны до достижения указанного срока годности, если хранятся при 2–8 °C, в защищенном от света месте.

После вскрытия, реагенты стабильны 30 дней, если хранятся при 2–8 °C, в тщательно закрытых флаконах, избегая испарения и контаминации реагентов.

Образцы

Сыворотка, гепаринизированная или ЭДТА плазма, моча.

Исследование проводить в соответствии с протоколом NCCLS (или аналогов).

Стабильность

в сыворотке / плазме: 7 дней при 4–25 °C

3 месяца при -20 °C

в моче: 2 дня при 20–25 °C

6 дней при 4–8 °C

6 месяцев при -20 °C

Определение в моче

Определения проводят в суточной моче. Важно точно измерить объем собранной мочи. Мочу необходимо предварительно развести дистиллированной водой в соотношение 1 + 19, результат умножить на 20.

Загрязненные образцы хранению не подлежат.

Калибровка

Для калибровки рекомендуется использовать Лионорм Калибратор.

Контроль качества

Для проведения контроля качества рекомендуется контрольная сыворотка:

Лионорм ГУМ Н, Лионорм ГУМ П.

Коэффициент пересчета

мкмоль/л = 88,4 x mg/dl

Нормальные величины

Сыворотка/плазма: (мкмоль/л) мужчины 44–97

Сыворотка/плазма: (мкмоль/л) женщины 44–80

Моча суточная: (ммоль/24 часа) 5–18

Приведенные диапазоны величин следует рассматривать как ориентировочные. Каждой лаборатории необходимо определять свои диапазоны.

Значения величин

Значения нормальных величин были получены на автоматических анализаторах серии ERBA XL. Результаты могут отличаться, если определение проводили на другом типе анализатора.

Чувствительность: 0,064 mg/dl

Линейность: 85,8 mg/dl

Диапазон измерений: 0,064–85,8 mg/dl

Воспроизводимость

Внутрисерийная	N	Среднеарифметическое значение (мг/дл)	SD (мг/дл)	CV (%)
Образец 1	20	1,01	0,006	0,63
Образец 2	20	3,81	0,016	0,42

Межсерийная	N	Среднеарифметическое значение (мг/дл)	SD (мг/дл)	CV (%)
Образец 1	20	1,02	0,013	1,26
Образец 2	20	3,76	0,065	1,72

Сравнение методов

Сравнение было проведено на 50 образцах, с использованием реагента для автоматических анализаторов серии ERBA XL: Креатинин ферментативный(у) и имеющихся в продаже реагентов с коммерчески доступной методикой (х).

N = 50

r = 0,999

Результаты: y = 0,9595x–0,016 (мг/дл)

Специфичность / Влияющие вещества

Не влияют на результаты следующие вещества:

Гемоглобин до 12,5 г/дл, Билирубин до 40 мг/дл, Триглицериды до 850 мг/дл.

Интерференция N-ацетилцистеина (NAC), парацетамола и метамизола может приводить к ложному занижению результатов. Для снятия интерференции, забор крови следует проводить до введения лекарственных средств.

N-ацетил-β-бензохинон имин (метаболит парацетамола) может быть причиной ошибочно низких результатов в образцах от пациентов, принимавших токсические дозы парацетамола.

Предупреждения и меры предосторожности

Набор реагентов предназначен для *in vitro* диагностики профессионально обученным лабораториям.

Реагенты не классифицируются как опасные.

R2 содержит < 0,1 % азота натрия.

Первая помощь

При приеме внутрь следует прополоскать рот водой, выпить 0,5 л воды и вызвать рвоту. При попадании в глаза быстро промыть их проточной водой. При попадании на кожу необходимо промыть теплой водой с мылом. Во всех серьезных случаях обратиться к врачу.

Утилизация использованных материалов

В соответствии с существующими в каждой стране правилами для данного вида материала.

Анализ

Длина волны: 546 (530–560) нм

Оптический путь: 1 см

Температура: 37 °C

Объемное соотношение образец/реакционная смесь 1/61

Объемы образца и реагентов могут быть изменены при сохранении соотношения реагенты/образец.

Двухреагентный метод

	Бланк по реагенту	Калибратор (Стандарт)	Образец
Реагент 1	0,90 мл	0,90 мл	0,90 мл
Образец	-	-	0,02 мл
Калибратор (Стандарт)	-	0,02 мл	-
Дистил. вода	0,02 мл	-	-

Смешать, инкубировать 3–5 мин. Измерить начальное поглощение бланка A_{бл}, образца A_{обр} и калибратора (стандарта) A_{кал}. Добавить:

Реагент 2	0,30 мл	0,30 мл	0,30 мл
-----------	---------	---------	---------

Смешать, инкубировать 5–10 мин. Измерить конечное поглощение бланка A_{бл}, образца A_{обр} и стандарта (калибратора) A_{кал}. Рассчитать величину поглощения, как разницу между конечным и начальным поглощением: A = (Аконечное–Аначальное).

Расчеты

$$\text{Креатинин (мкмоль/л)} = \frac{\Delta A_{\text{обр}} - \Delta A_{\text{бл}}}{\Delta A_{\text{кал}} - \Delta A_{\text{бл}}} \times C_{\text{кал}}$$

C_{кал} = концентрация калибратора (стандарта)

Протоколы для использования на автоматических анализаторах могут быть получены по запросу.

REFERENCES / ЛИТЕРАТУРА / ЛІТЕРАТУРА / LITERATURA / LITERATÚRA

1. Kaplan, L. A., Pesce, A. J.: Clinical Chemistry, Mosby Ed. (1996)
2. Jakobs, D. S., Kasten, Jr., B. L., DeMott, W. R. Wolfson, W. L.: Laboratory Test Handbook, Lexi-Comp and Williams&Wilkins Ed. (2nd Edition – 1990)
3. Myers, G. L. et. al.: Recommendations for Improving Serum Creatinine Measurement: A report from laboratory working group of the National kidney disease education program, Clinical Chemistry 52,1, 5 – 18 (2006)
4. Börner, U., Szaz, G. et. Al.: A specific fully enzymatic method for creatinine reference values in serum, J. Clin. Chem. Clin. Biochem 17: 679-882 (1979).

**USED SYMBOLS / ИСПОЛЬЗУЕМЫЕ СИМВОЛЫ / ВИКОРИСТАНІ ПОЗНАЧКИ
POUŽITÉ SYMBOLY**

Catalogue Number
 Каталожный номер
 Кatalozhnij nomer
 Katalogové číslo
 Katalógové číslo

Manufacturer
 Производитель
 Výrobek
 Výrobce
 Výrobca

See Instruction for Use
 Перед использованием
 внимательно изучайте инструкцию
 Перед використанням уважно
 вивчити Інструкцію
 Čtěte návod k použití
 Čítajte návod k použitiu

Lot Number
 Номер партии
 Nomer partii
 Číslo šarže

In Vitro Diagnostics
 Ин витро диагностика
 In vitro diagnostika
 In vitro diagnostikum

Storage Temperature
 Температура хранения
 Temperatura zberižanja
 Teplota skladování
 Teplota skladovania

Expiry Date
 Срок годности
 Termín придатності
 Datum expirace
 Dátum expirácie

Content
 Содержание
 Vmíst
 Obsah

Načionalnyj znak
 відповідності для України